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摘  要 

 

发轫于美国的社区学院自上世纪末传入中国以来，其办学理念及模式便得到

广泛的认可和推崇，各地纷纷建立社区学院。然而，在看似欣欣向荣的表象之下，

隐藏着令人担忧的问题。例如，已有的社区学院都挂靠在其它机构内，并非独立

的法人实体，也未得到教育部的正式认可；社区学院的名称有滥觞之势，以其冠

名的机构鱼龙混杂，以致人们对其性质、职能、价值仍然不甚清楚，等等。此外，

在发展终身教育、建设学习型社会的形势下，在政府大力推动职业教育的背景下，

社区学院应如何发挥自身的作用。这些问题已引起众多学者的关注。本研究试图

运用文献法、比较法、调查法以及案例研究法等方法，通过解析何谓社区学院、

其价值何在以及社区学院如何形成、如何管理等问题，对这一新兴机构的内涵、

特征、形成途径及管理体制等内容进行探索。本研究主体内容可分为五部分，分

别对应文中的第一至第五章。 

第一章重点介绍美国社区学院的发展状况和基本经验。社区学院最初形成于

美国并获得巨大发展直至影响世界高等教育格局，这是由美国的现实国情决定

的。实用主义哲学的盛行、民主化思潮的影响以及政治经济发展状况构成了美国

社区学院形成和发展的时代背景。在百余年的发展历程中，美国社区学院自身也

随环境的变迁而不断进行自我调适，其职能也从单一的转学教育发展为以职业教

育为主的多样化职能体系。美国社区学院取得了举世瞩目的成就，但围绕其功能

而引发的争议也不绝于耳。认真反思美国社区学院的发展状况与困惑对于我国社

区学院的发展将大有裨益。 

在借鉴美国社区学院发展经验的基础上，本文在第二章提出我国新型社区学

院的内涵、特点及其与美国社区学院的区别，并着重分析了我国社区学院发展的

必要性与可行性。在此基础上，根据我国高等教育的现实状况，本研究认为，通

过将成人高校和高职院校加以适当改造使之转型，将是我国社区学院形成的两条

有效的基本路径。 

第三章主要论述我国社区学院的基本职能。本研究认为，受当前我国经济发

展水平和终身教育发展状况的影响，以技能习得和文凭获取为目的的高职教育和

成人高等教育、以人文关怀和文化熏陶为目的的社区教育以及转学教育是社区学
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院的基本职能。 

第四章是本文的核心部分，着重论述了我国社区学院的运行机制。本研究选

取了运行机制所涉及的三个最为关键的环节进行论述，即组织结构和管理模式、

经费筹集机制以及评价制度。在对这三个环节进行论述时，本文紧扣“社区”这

一核心要素，以体现社区学院的特色。 

第五章是案例研究部分。本文选取了三所不同类型的院校进行剖析，针对不

同院校的特点和办学状况，结合社区学院的基本要求，分别提出相关建议，使其

更好地为所在区域服务。 

在对上述内容进行分析的基础上，本研究认为，适合我国国情的社区学院应

是指主要由区县级政府举办的、为所在社区成员提供高等职业教育和社区教育等

服务、以提高国民素质和增强劳动者就业能力为主要目的的地方性高等教育机

构。它的形成可通过成人高校和高职院校转型而实现。社区学院在运行过程中既

要处理好与政府、社区及其它高校等外部关系，也要处理好各种内部关系。最后、

本文对后续研究作了展望。我们认为，随着社区学院的进一步发展和社区学院研

究的逐渐深入，有关社区学院通向农村的研究、社区学院微观层面的研究以及社

区学院如何在整个教育体系中发挥中介桥梁作用的研究将成为研究者关注的重

点内容。 

 

 

关键词：社区学院；运行机制；社区
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Abstract 
 

    Community college, which emerged in America, was introduced to China at the 

end of the 20th century. Many community colleges have being built since its idea and 

model were accepted in China. However, many problems underlay the surface of 

prosperity. For examples, the existing community colleges are all built in other 

institutions, but not independent ones; and some institutions which are in the name of 

community college are not real ones. Another problem is that how community 

colleges in China work under the current circumstances of the development of 

life-long education and construction of learning society. All the problems are 

concerned by many experts. The dissertation try to explore what the community 

college is, what it can do, how it forms and how it is managed. The main part of the 

dissertation consists of five parts as follows:  

Chapter One concentrates on development situation and basic experience of 

community colleges in the USA. The reasons why community college emerged in 

America and affected higher education worldwidely are about Pragmatic Philosophy, 

the trend of democratization and the situation of political and economic development. 

American community college has being regulated itself during near 100 years. It has 

made great achievements to the society, but it has also caused considerable 

controversy on its functions. It’s very necessary for us to reflect profoundly the 

development of American community colleges. 

On the basis of the experience of American community college, Chapter Two of 

this dissertation presents the connotation and characteristics of Chinese community 

college, as well as the  difference between American and Chinese commuinty 

colleges. Necessity and feasibility of Chinese community college are both reasoned in 

this chapter. The dissertation argued that community colleges can be constructed from 

Adults Higher Education Institutions and vocational colleges. 

The third chapter of this dissertation concentrates on the functions of community 

college in China. This study hold the opinion that community college in China should 
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conduct vocational education,community education,adult higher education and 

transfer education. 

Chapter Four is the core of this dissertation, which analyses the operating 

mechanism of community college in China. Three key aspects are involved: 

organizational structure and management model, fund-raising mechanism, and 

evaluation system. All these aspects are analysed on the basis of community. 

The fifth chapter is case study, in which three different types of colleges are 

introduced to show how to become a real community college in China. 

In the end of the dissertation, we make a conclusion of this study.We argue that 

Chinese community college is a local higher education institution which can improve 

the quality of the nation and enhance people’s employability.At last,we forecast that 

several aspects of the research which are related to community college will become 

focuses with the development of the study on community college in China. 

 

 

Key Words: Community College; Operating Mechanism; Community
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